

Mn掺杂对Ni/ZnO吸附剂脱硫性能的改进

张玉良^{a,b}, 杨永兴^a, 林峰^{a,b}, 杨民^a, 刘铁峰^a, 蒋宗轩^{a,*}, 李灿^a^a中国科学院大连化学物理研究所催化基础国家重点实验室, 辽宁大连116023; ^b中国科学院大学, 北京100049

ZHANG Yuliang a,b, YANG Yongxing a, LIN Feng a,b, YANG Min a, LIU Tiefeng a, JIANG Zongxuan a,*, LI Can a

a State Key Laboratory of Catalysis, Dalian Institute of Chemical Physics, Chinese Academy of Sciences, Dalian 116023, Liaoning, China; b Graduate University of Chinese Academy of Sciences, Beijing 100049, China

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

Download: PDF (575KB) [HTML \(1KB\)](#) Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 合成了5%Ni/Mn-ZnO吸附剂体系，并在固定床上考察了Mn的掺杂对该吸附剂的吸附脱硫性能的影响。8%MnO掺杂的5%Ni/MnO-ZnO吸附剂抗烧结性能显著提高，并且吸附剂的脱硫活性和再活性均有较大提高，三次再生后的脱硫率仍比一次再生的无Mn掺杂的5%Ni/ZnO吸附剂的脱硫率高出约4%。XRD表征显示掺杂后的吸附剂有ZnMnO₃生成。

关键词： 吸附脱硫 锌 锰 氧化锌 吸附剂 再生

Abstract: The effect of Mn doping on the adsorptive desulfurization performance of 5%Ni/ZnO adsorbents was investigated in model gasoline, with thiophene as a sulfur-containing compound, using a fixed-bed reactor. The 5%Ni/MnO-ZnO adsorbents with different levels of Mn doping were prepared using an incipient wetness impregnation method and characterized by powder X-ray diffraction (XRD). It was found that the adsorption performances of the 5%Ni/MnO-ZnO adsorbents were considerably improved after Mn doping compared with that of 5%Ni/ZnO. Moreover, the 5%NiO/MnO-ZnO adsorbents showed high desulfurization activities after regeneration. Sulfur removal by a 5%NiO/8%MnO-ZnO adsorbent after three reaction-regeneration cycles was 4% higher than that by a 5%NiO/ZnO adsorbent without Mn doping. The excellent performance of the 5%NiO/8%MnO-ZnO adsorbent in desulfurization, and its regenerability, were attributed to formation of a new compound, ZnMnO₃, in the adsorbent; this compound was characterized using XRD.

Keywords: Adsorptive desulfurization, Nickel, Manganese, Zinc oxide, Adsorbent, Regeneration

收稿日期: 2012-12-06; 出版日期: 2013-01-22

Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 张玉良
- ▶ 杨永兴
- ▶ 林峰
- ▶ 杨民
- ▶ 刘铁峰
- ▶ 蒋宗轩
- ▶ 李灿

引用本文:

张玉良, 杨永兴, 林峰等. Mn掺杂对Ni/ZnO吸附剂脱硫性能的改进[J] 催化学报, 2013,V34(1): 140-145

ZHANG Yu-Liang, YANG Yong-Xing, LIN Feng etc .Improvement of adsorptive desulfurization performance of Ni/ZnO adsorbent by doping with additive[J] Chinese Journal of Catalysis, 2013,V34(1): 140-145

链接本文:

[http://www.chxb.cn/CN/10.1016/S1872-2067\(11\)60513-5](http://www.chxb.cn/CN/10.1016/S1872-2067(11)60513-5) 或 <http://www.chxb.cn/CN/Y2013/V34/I1/140>

- [1] Babich I V, Moulijn J A. Fuel, 2003, 82: 607
- [2] Song C S. Catal Today, 2003, 86: 211
- [3] Ma X L, Sun L, Song C S. Catal Today, 2002, 77: 107
- [4] Li C, Jiang Z X, Gao J B, Yang Y X, Wang S J, Tian F P, Sun F X, Sun X P, Ying P L, Han C R. Chem-Eur J, 2004, 10: 2277
- [5] Yang R T, Hernandez-Maldonado A J, Yang F H. Science, 2003, 301: 79
- [6] Prins R, Egorova M, Röthlisberger A, Zhao Y, Sivasankar N, Kukula P. Catal Today, 2006, 111: 84
- [7] Li X, Zhou F, Wang A J, Wang L Y, Hu Y K. Ind Eng Chem Res, 2009, 48: 2870
- [8] Jiang Z X, Lv H Y, Zhang Y N, Li C. Chin J Catal (蒋宗轩, 吕宏缨, 张永娜, 李灿. 催化学报), 2011, 32: 707 浏览
- [9] Zhang Y N, Wang L, Zhang Y L, Jiang Z X, Li C. Chin J Catal (张永娜, 王璐, 张玉良, 蒋宗轩, 李灿. 催化学报), 2011, 32: 235 浏览
- [10] Dong Q, Sun Z, Wang, D Q, Gao X, Mei C L. Chem Eng (China) (董群, 孙征, 王德秋, 高雪, 梅春林. 化学工程), 2010, 38(3): 11
- [11] Sako E O, Kondoh H, Nakai I, Nambu A, Nakamura T, Ohta T. Chem Phys Lett, 2005, 413: 267

- [12] Jiang Z X, Liu Y, Sun X P, Tian F P, Sun F X, Liang C H, You W S, Han C R, Li C. Langmuir, 2003, 19: 731 
- [13] Yang Y X, Lu H Y, Ying P L, Jiang Z X, Li C. Carbon, 2007, 45: 3042 
- [14] Wang Y H, Yang F H, Yang R T, Heinzel J M, Nickens A D. Ind Eng Chem Res, 2006, 45: 7649 
- [15] Ma X L, Sprague M, Song C S. Ind Eng Chem Res, 2005, 44: 5768 
- [16] Landau M V, Herskowitz M, Agnihotri R, Kegerreis J E. Ind Eng Chem Res, 2008, 47: 6904 
- [17] Tawara K, Nishimura T, Iwanami H, Nishimoto T, Hasuike T. Ind Eng Chem Res, 2001, 40: 2367 
- [18] Khare G P, Delzer G A, Kubicek D H, Greenwood G J. Environ Prog, 1995, 14: 146 
- [19] Khare G P, Greenwood G J. Abstr Papers Am Chem Soc, 1999, 218: U615 
- [20] Engelbert D R, Cass B W, Khare G P. US Patent 5914292. 1999
- [21] Khare G P, Engelbert D R, Cass B W. US Patent 6056871. 2000
- [22] Tawara K, Nishimura T, Iwanami I. Sekiyu Gakkaishi, 2000, 43: 114 
- [23] Bezverkhyy I, Gadacz G, Bellat J P. Mater Chem Phys, 2009, 114: 897 
- [24] Bezverkhyy I, Ryzhikov A, Gadacz G, Bellat J P. Catal Today, 2008, 130: 199 
- [25] Bezverkhyy I, Schneefeld S, Skrzypski J, Bellat J P. Appl Catal A, 2009, 371: 199 
- [26] Ryzhikov A, Bezverkhyy I, Bellat J P. Appl Catal B, 2008, 84: 766 
- [27] Zhang J C, Liu Y Q, Tian S A, Chai Y M, Liu C G. J Nat Gas Chem, 2010, 19: 327 
- [28] Zhang Y L, Yang Y X, Han H X, Yang M, Wang L, Zhang Y N, Jiang Z X, Li C. Appl Catal B, 2012, 119: 13 
- [1] 许士洪, 谭东栋, 鲁巍, 时鹏辉, 毕得福, 马春燕, 上官文峰.液相沉积法制备可磁分离复合光催化剂纳米球及其催化性能[J].催化学报, 2013,34(2): 367-372
- [2] 仙存妮, 王少飞, 孙春文, 李泓, 陈晓惠, 陈立泉.Ni 掺杂对纳米结构牡丹花状 CeO_2 材料催化特性的影响[J].催化学报, 2013,34(2): 305-312
- [3] 陈国星, 李巧灵, 魏育才, 方维平, 杨意泉.镍促进 CuO-CeO_2 催化剂的结构表征及低温 CO 氧化活性[J].催化学报, 2013,34(2): 322-329
- [4] 张罕, 董云芸, 方维平, 连奕新.复合氧化物载体对镍基催化剂上 CO 甲烷化反应性能的影响[J].催化学报, 2013,34(2): 330-335
- [5] 瑶莫汗, 付晓娟, 雷艳秋, 苏海全.介孔 $\text{Ni}-\text{b--Mo}_2\text{C/SBA-16}$ 催化剂在 CH_4/CO_2 重整制合成气反应中的催化性能[J].催化学报, 2013,34(2): 379-384
- [6] 娄舒洁, 肖超贤, 孙耿, 寇元.由苯制备环己醇新途径[J].催化学报, 2013,34(1): 251-256